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Voorwoord
Beste l,ezers,

Voor jullie ligt het eerste nurnmer van dit collegejaar, het produkt van een wijwel geheel nieuwe

redactie. Om de nieuwe redactie even voor te stellen: Mark Crooijmans, u allen bekend van de

B.I.L. en nu in zijn B.I.L.-nadagen gekozen tot 66n van de hoofdredacteuren die de BB rijk is.

Charlotte Holtgrefe, inmiddels derdejaars en druk in de weer met computers. Daarnaast hebben

wij Roger Jolly, naast zijn studie Bestuurskunde actief in de Sterrenkunde. Ook de talenwolle
Jantien van 't Hof is aan de BB-ploeg toegevoegd. Tot slot de enige restant van het vorige jaar,

Lucella Carasso. Tezamen zullen zijhet komende jaar zorgdragen voor het wel en wee van de

BB. Maarderedactie zou nietvolledigzijnzonderjou, dusvoeljeje geroepen, komnaardeB.I.L.-
kamer en geefje op. Bij de selectie wordt rekening gehouden met de achterstand van mannen en

Leidenaren.
Voor dit nummer zijn de redactieleden op stap gegaan, en niet alleen in Leiden maar ook zijn
Amsterdam, Twente, Alphen aan den Rijn en Schotland bezocht.
Wij wensen jullie een genoeglijk samenzijn met deze BB.

Lucella Carasso en Mark Crooijmans
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De nieuwe redactte



Amsterdam verdeelt en heerst

Amsterdam verdeelt en heerst

Ik was jarenlang lid van de CPN en bij de

voorbereiding van de stadsdeelvorming was

er een voorloper van Groen Links, het Links
Akkoord tussen CPN, PSP en PPR waarin ik
actief was. Vooral in de

buurt. In L987 werd ik

In hoeverre kan de Pijp nu inderdaad zelf-

standig besturen?
Niet alle taken die bedoeld waren om te de-

centraliseren zijn gedecentraliseerd, bijvoor-
beeld de markten in de stad. En de cenffale
stadprobeert volkshuisvesting weernaar zich
toe te trekken. De teneur is nu: niet-decentra-
liseren. De stad heeft de neiging de leuke
dingen centraal te houden. Aan de andere kant
hebben de stadsdelen bereikt dat de burgelij-
ke stand vanaf 1992 wdl gedecentraliseerd

wordt. Het is soms touwtrekken, maar als we

november 1991

voldoende voor onze rechten opkomen is
zelfstandig besturen wel degelijk mogelijk.

De opzet van de decentalisatie was onder
andere om de burger dichter
bij het bestuur te brengen.

Hoe proberen jullie de bewoners belangstel-
ling bij te brengen?
Door middel van een krant, het Pijpjournaal,
inspraak en informatie. We gaan een inspraak-
medewerker aanstellen, die de inspraakpro-
cedures tussen de burgers en de raad gaat

leiden. Een soort intermediair dus.

Gaat door de grotere rnogelijkheid van in-
spraak de daadkracht van het besuur niet
achteruit?
Dat hoeft niet, denk ik. Als je een daadkrach-

tig besluit neemt waar bijna de hele buurt
tegen is, dan bedenk je je als bestuur wel drie
keer om dat door te voeren. Je moet de kennis

van de buurt meenemen in de besluiworming,
dat is winst, voor nu en voor later. Het levert
natuurlijk wel ergens een spanningsveld op.

Mensen denken als je hun mening ergens over
waagt al gauw dat het toch al besloten is.

Maar soms kunnen ze ook niet meebeslissen,

dan ontbreekt er deskundigheid.

Lucella Carasso

Lucella Carasso

"Het bestuur staat te ver van de burgers afl men weet niet wat er bij de burgers leeft. De bu-
reaucratie maakt het besturen moeilijk." Dit zijn veel gehoorde klachten over het besturen
van een grote gemeente in Nederland. Amsterdam met zijn 750.000 inwoners besloot
daarom de stad drastisch op te splitsen in zestien delen: stadsdeelraden.

De stad heeft de
gewoonraadslid,enin 1990 neiging de Ieuke dingen cen- Acht u deze opzet geslaagd?

ben ik met Groen Links de - 
iraal te hOuden. De mensen in de Pijp zijn

verkiezingen ingegaan als zichzekermeermetbuurtza-
lijsttrekker en *regen wij de meeste zetels ken gaan bemoeien, ondanks het feit dat het

(acht zetels, red.) altijd al een buurt was waar de bewoners zich

betrokken voelden bij buurtzaken. De raads-

Hoe ging het verder, bent u net als andere vergaderingen en spreekuren worden goed

burgemeesters in het land benoemd? bezocht.
De grootste partij neemt het initiatief tot
onderhandelenmetallepartijenoverhetpro- Maar de kiezersopkomst was laag, onder de

gram-akkoord. Daarna ga je praten over de 50Vo.

vorming van het dagelijks bestuur en daar In de Pijp heerst sterk de waag: wat moeten

kwam de coalitie Groen Links-D66 uit voort. we met zo'n deelraad? De mensen zien dat er

De raad kiest dan de voorzitte4 in de praktijk hard aan de buurt gewerkt wordt de laatste

isdatdelijsttrekkervandegrootstepartij.Het jaren, maar dit zet ze op de een of andere

is echtergeenpruevornvan gekozen burge- manier toch niet aan tot sternmen. 7*Leggen
meesterschap omdat de deelraden formeel vaakalleendelinknaarDenHaag.Daarnaast
commissies zijn, ex artikel6L. neemtdeinteresseindepolitiekinhetalgem-

een af.
Is een stadsdeelraadvoor politici niet een te

laag niveau?
Het niveau is anders dan bij de gehele ge-

meente Amsterdam, ja, maarde Pdp isw6l zo
groot als de gemeente Beverwijk, om een

voorbeeld te noemen. Sommige mensen

denken dat het hier alleen om een beheers-

functie gaat, maar er is meer mogelijk. Een

buurt als de Pijp is in nek en zeker een uitda-
ging om te besturen.

In het licht van stadsvernieuwing en meebe-

slissen kwam de PvdA eind jaren zestig met
het idee van decentralisatie van de stad Am-
sterdam. Doeleinden waren bestuur en burger
dichter bij elkaar te brengen, effectiever te be-
sturen en een rem te zetten op de groeiende
bureaucratie.
Amsterdam was niet de enige stad op zoek
naar een betere bestuursvorm. In Rotterdam
was men al eerder begonnen deelgemeenten
in te stellen en in Zaanstad ontstonden wijkra-
den. Het centrale gemeentebestuur bleef in
beide gemeenten echterverantwoordelijk voor
het uiwoeren van besluiten.
Amsterdam besloot het anders aan te pakken.
De stadsdeelraden, in juridische zin commis-
sies, zouden alle een eigen ambtelijk apparaat
krijgen, een eigen budget (60Vo uit het spe-

ciaal opgerichte stadsdeelfonds, 30Vo van het
Rijk en l0%o uit eigen opbrengsten) en een
maximaal takenpakket. Dat wil zeggen: alle
taken en bevoegdheden die een grote ge-

meente heeft, behalve die taken die 6fvanwe-
ge doelmatigheidsredenen, 6f gedwongen door
de wet6f vanwegede samenhang en de struc-
tuur van de gehele stad bij de centrale ge-

meente moesten blijven. De centrale gemeen-

te kreeg dus een overkoepelende rol toebe-

deeld waarbij hetenergiebedrijl hetvervoers-
bedrijf de waterleiding en politietaken onder
meer in handen van het centrale bestuur ble-
ven..

In 1978 besloot de Amsterdamse gemeente-

raad om in 1981 twee proefballonnen op te
laten: het grote stadsdeel Noord en het kleine
stadsdeel Osdorp werden toen geihstalleerd. 

"

Menwachtte deevaluatie niet af en beslootin
1982 tot het instellen van in totaal zestien

deelraden.
In 1987 werden de volgende vier opgericht en
de laatste tien zijn op het ogenblik een jaar
oud. De binnenstad is als enig stadsdeel nog
niet gedecentraliseerd. Daarover is een lange
discussie gaande. Voorstanders vinden dat de

bewoners van dit stadsgedeelte dezelfde mo-
gelijkheden moeten krijgen om invloed uit te
oefenen op hun woon- en leefomgeving als de
rest van de stad. Tegenstanders van een deel-
raad in de binnenstad stellen dat het econo-
misch belang ver boven de belangen van de
bewoners alleen gaat.

Wat is er tot nu toe van de decentralisatie
terecht gekomen?
Wij nemen daarvoor een kijkje achter de
schermen van stadsdeelraad de Pijp. Deze aan

de Amstel gelegenbuurtwas in de negentien-
de eeuw een stadsrandgebied met molens,
kleine industriedn, tuinen en uitspanningen,
dat in 1 896 bij het sterk groeiende Amsterdam
werd gevoegd. Op het moment is de Pijp d€n

van de levendigste buurten van Amsterdam
en bekend om haar Albert Cuyp markt. Er
wonen ruim 36.000 mensen op 161.50 hecta-
re. De bevolking is relatief jong en bestaat
v oor 28Vo uit allochtonen. Sinds 1 987 heeft de

Pijp haareigen stadsdeelraad, meteen ambte-
narenapparaat van circa 235 man. Om de vier
jaar zijner 25 raadszetels te verdelen. Het da-
gelijks bestuurbestaat uit vijf wethouders van
wie 66n voorzitter van het stadsdeel is. In de

Pijp wordt deze rol vervuld door Amy Koop-
manschap van Groen Links. Een gesprek.

Hoe bent u in de stadsdeelraad terecht geko-
men?
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Kunt u een voorbeeld noemen van een beleid
dat door de deelraad is opgestart?
We zijn bezig een autowij gebied te maken bij
de Van der Helststraat, en we beginnen bin-
nenkort met de renovatie van het Sarphati-
park. Groen is erg belangrijk in de Pijp. Voor
het park hebben we vier en een half miljoen
uitgetrokken. Ddt had de gemeente Amster-
dam waarschijnlijk niet gedaan!

Vanaf het begin is er gediscussieerd over het
aantal deelraden dat er moest kornen. De €6n
wilde er 32, de ander acht. Hoe zijn het er
uiteinde lij k z e s tie n g eworde n?
Daar zijn verschillende theori€n over. Men
zegt dat de PvdA er zestien wilde vanwege het
aantal afdelingen, en D66 er 32 wilde omdat
z|j32 afdelingen in Amsterdam had. Er is in
ieder geval rekening gehouden met de inde-

Lucella Carasso

ling van de stadsreiniging, de verhouding
mensen/oppervlak, visuele en voor de hand-
liggende grenzen en de idee€n die er bij de
mensen leefden kunnen ook een rol gespeeld

hebben.

Welk aantal vindt u wenselijk?
Zeven of acht. Ietwat grotere stadsdelen zijn
goed omdatje dan niet direct op elkaars lip zit.
Meer inwoners betekent ook een groter bud-
get, meer mogelijkheden om de link naar de

burger goed te leggen. Anderzijds heb je ook
meer armslag bij de uiwoering van het beleid.

Hoe ts de verhouding tussen de deelraden
onderling?
Goed. Er is een voorzittersoverleg dat het
proces van binnengemeentelijke decentrali-
satie bewaakt. Er is onderling weinig concur-
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rentie. De samenwerking naar de centrale stad
is goed. Alleen zoeken we nog naar een manier
om die communicatie goed te laten verlopen,
zonder dag en nacht te vergaderen.

Dit was de mening van mewouw Koopman-
schap over de reorganisatie. Zij blijkt redelijk
positief over wat reeds is bereikt. De reorga-
nisatie is echter nog niet afgelopen. Het Roa,
het Regionaal overleg Amsterdam, dat plaats-
vindt tussen Amsterdam en omliggende
gemeenten, is bezig van de stad een gewest te
maken. V66r het eind van deze eeuw wil men
van de Amsterdamse stadsdelen en omlig-
gende gemeenten als Landsmeer, Ouderkerk,
Diemen, Muiden en misschien zelfs het

De student wist di{t er iets ging veranderen,
maar wist niet wdt. Hoog in het gebouw van
de sociale faculteit zetelt de vakgroep die
niets kon veftellen, behalve dan het d6t-maar-
wdt?-verhaal. De interne besluiworming over
de herziening verliep traag, de informatie-
voorziening werd uitgesteld. Op deze wijze
konden zich twee geruchtenmachines ont-
wikkelen. In de eerste plaats over de inhoud
van het nieuwe curriculum. Een vak zou je
volledig kunnen compenseren, andere half,
sommige niet. Wat te doen met de individuele
tentamenplanning? In de tweede plaats over
het gebrek aan voorlichting. Diende er niet
sprake te zijn van voorlichting ten tijde van

Utrechtse Abcoude het gewest Groot-Am-
sterdam maken. De centrale stad Amsterdam
valt dan als bestuurslaag weg en het Roa
wordt het overkoepelende orgaan. De stads-

deelraden /ullen dan waarschijnlijk formele
gemeenten worden binnen het gewest.

De eerste stap is gezet. De small big city
Amsterdam heeft zichzelf in partjes verdeeld
om dichter bij de burger te zrln en dichter bij
het ideaal van een Amsterdams stadsconglo-
meraat te komen.
Een impressie van de wijze waarop een stad

als Amsterdam met haar bestuurlijke proble-
men probeert om te gaan. BB

reorganisaties? De vakgroep bestuurskunde
kan goed uitleggen "hoe het allemaal moet",
maar is niet in staat studenten van een beetje

informatie te voorzien. Kort en goed: veel
vragen uit onwetendheid, veel laitiek vanwe-
ge de onwetendheid.

Aan Renk Roborgh, docent aan de vakgroep,
stelde de BB-redactie de vragen en legde hem
de kritiek voor. Eerst geeft hij aan dat de
probleem-groep beperkt is tot die studenten

die te maken hebben met de overgangsrege-
lingen. Nieuwe Dtr-studenten hebben slechts

te maken met de constatering dat er een ander
programma is dan woeger. Oude DII-ers die

Voorlichting:
nooit geno€g, altijd te weinig
MarkCrooijnans

De bestuurskunde studenten in de laatste twee jaren van de studie komen aan bod bij de

reorganisatie van het curriculum. Dit collegejaar is het Dll-programma yeranderd, volgend
jaar vormt DIII het sluitstuk. In de periode voorafgaand bevonden verschillende studenten
zich in een informatieloze situatie. Van voorlichting was geen sprake.(,r



Berichten

een beetje (veel) achterlopen werd compen-
satie in hetvooruitzicht gesteld. Tevens nuan-
ceert Roborgh de kritiek op voorlichting met
de woorden dat je "nooit genoeg, altijd te
weinig voorlichting geeft".

Ondanks deze kanttekeningen, is de kritiek
voor een aanzienlijk deel gerechwaardigd, zo

erkent ook Roborgh. Voor de zomer wisten de
studenten niet wat er inhoudelijk ging veran-
deren. Er gebeurde niets. Nadat de druk op de

vakgroep toenam om toch informatie te ver-
strekken, trad men uit de vijfde verdieping
neer naar zaal SC01. Er gebeurde iets. De
meesten begrepen al meer van de wijziging
dan voorheen, slechts de overgangsregeling-
cfienten zaten nog met onbeantwoorde wa-
gen. Dit komt dus overeen met wat Roborgh
schetst: het gaat om een relatief beperkte
groep.

Op de bijeenkomst voor de zomer werd deze
groep meer voorlichting beloofd in de vorm
van een bijeenkomst na de zomer. Wederom
geldt dat dit laat is: het collegejaar vangt aan

op het moment dat je nog niet weet waar je
precies aan toe bent. Vreemder nog is dat de
bijeenkomst niet plaats heeft gevonden. Er
was een groep die dit van horen-zeggen had,
anderen waren in de veronderstelling dat de
bijeenkomst nog plaats ging vinden. Roborgh
legt uit dat van deze manier van informatie-
verstekking is afgestapt. Daarvoorin de plaats

zijn gesprekken met de studie-adviseur en
contact-docenten gekomen. Hoewel deze
keuze goed valt te verdedigen, kan toch ge-

steld worden dat het hoogst merkwaardig is
dat niet iedereen hiervan op de hoogte is ge-

steld, bijvoorbeeld middels meer en uitdruk-
kelijke berichten in de Mare en het onderwijs-
memorandum. Ook een brief aan ieder toege-
zonden overdit onderwerp had niet misstaan.

In de maand september heeft de visitatiecom-
missie een bezoek aan bestuurskunde Leiden/
Rotterdam gebracht. In het voorlopig oorde€l
komt de voorlichting aan de orde. Gesteld
wordt dat deze laatplaats vond, hetgeen grote .

onzekerheid met zich mee bracht. Hiermee

I\dark

geconfronteerd meldt Roborgh dat er bewust
voorzichtig met de student zal worden omge-
sprongen. Belangrijk om in te zienis dat ook
de vakgroep niet gebaat is bij veel probleem-
gevallen: er zal een zekere mate van soepel-
heid bij de overgang oud DII naar nieuw DII
aanwezigzijn. Ook zullen de probleemgeval-
len zo snel mogelijk worden doorverwezen
naar de juiste personen op de vakgroep.
Roborgh gaat eroverigens van uitdatdevak-
groepmedewerkers goed op de hoogte van de

herziening zijn. Dat wordt wel eens door stu-
denten betwijfeld. BB

Brutus versus Caesar

Politiek is een duister spel. En 's nachts geldt
deze stelling des te meer. Depolitieke gebeur-

tenissen uit de Nacht van Schmelzer waren
zodanig wazig, dat een kwart eeuw na dato
nog steeds levendige discussies kunnen ont-
staan over wat er nu werkelijk gebeurd is. Feit
is dat de ploeg van Cals door 66n van de eigen
fracties -KVP- werd aangevallen. Maar hoe
kon dat gebeuren?

Enkele jaren geleden inventariseerde J. de
Vries voor zijn onderzoek "Grondpolitiek en

Kabinetscrises" de verschillende visies op de
Nacht. Hij kwam tot drie versies van het hoe

en waarom van het vallen van de KVP/ARP/
PvdA-coalitie.

1 De versie Vondeling
(Minister van FinanciEn).
Het was moord met voorbedachte
rade. Cals noch hij zouden op de

hoogte zijn gebrachtvan de geplande

aanval van de KVP-fractie. Deze zou
hen volledig hebben overrompeld.

2 De versie Schmelzer.
Erwas slechts sprakevan een uitkris-
tallisering van zakelijke en politieke
meningsverschillen, die vooral be-

trekking hadden op de overheidsfi-
nanci€n.

3 De versie Zijlstra.
De oorsprong van het conflict lag in
de PvdA. De verloren Staten- en Ge-
meenteraadsverkiezingen veroor-
zaakten toenemende kritiek binnen

november 1991

de partij. De speelruimte van de PvdA-
ministers werd hierdoor beperkt.

Direct na het vallen van het kabinet lag de

berichtgeving in de media in lijn met de versie
Vondeling. Vooral Cals werd neergezet als

slachtoffer. Mede door de televisiebeelden
die vanuit de Tweede Kamer uitgezonden
werden tijdens de Nacht, kwam hij uit de
publiciteit te voorschijn als een bewogen en

oprecht geengageerde persoonlijkheid. Die-
zelfde beelden lieten Schmelzer echter zien
als een koel berekenend karakter. Zijn uiter-
mate beheerst gedrag werd uitgelegd als emo-
tieloos. De media schilderde hem dan ook af
als "moordenaar met voorbdachte rade" of
"Brutus". Een en ander was aanleiding voor
vele nu nog beroemde spotprenten.
Het is interessant te ziendat de zaak-Schmel-
zer vijfentwintig jaar na dato wederom een

media-aangelegenheid werd. Nu is de sympa-
thie anders verdeeld. Het lijkt alsof een onte-
rechtveroordeelde najaren wij wordt gelaten

en de rest van de natie zich verdrinkt in
schuldgevoelens. Norbert Schmelzer wordt
eindelijk gerehabiliteerd als een politicus die
gewoon zijn werk deed. Hij krijgt dan ook
ruimschoots de gelegenheid zijn eigen zegtre

te doen. Zo verscheen hij diverse malen op
televisie. en plaatste het NRC-Handelsblad 5

oktober jongstleden een artikel van Schmel-
zers hand. "Een reconstructie van die drama-
tische gebeurtenis" staat erin de inleiding. De
behoefte van de oud-fractievoorzitter zijn
handelen te legitimeren is echter voelbaar in
elke alinea.

Brutus versus Caesar
Mathilde Meijers

Vijfentwintig jaar geleden sneuvelde het kabinet-Cals na een lange nachtelijke strijd in de
Tweede kamer. Het kabinet had zich in een ongelukkige positie gemanoeuvreerd door uit-
drukkelijk om een vertrouwensvotum te vragen. De kritische motie-Schmelzer werd daar-
op fataal. Sindsdien is de "Nachtvan Schmelzer"velen blijven intrigeren. Recentelijk laaide
de discussie opnieuw op.
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Dezelfde discussie over de schuldwaag vond
ook nog vanuit een andere invalshoek plaats.
Dit gebeurde l L septemberjongstleden bij de
presentatie van het boek "De val van het
kabinet-Cals" van Harry Notenboom. Noten-
boom was de financiele specialist van de
KVP-fractie in de Tweede Kamer in 1966.
Meest opmerkelijk waren daar de uitlatingen
van oud-premier Biesheuvel, minister van
Landbouw (ARP) onder Cals. De Nacht van
Schmelzer was eigenlijk de nacht van Den
Uyl, meendehij. Watwashet geval? Minister
van FinanciEn Vondeling zou in augustus
1966 een voorbeeldige begroting ingeleverd
hebben, die een gezonde basis voorde econo-
mie hadkunnen zijn. Den Uyl torpedeerde het
plan echter, onder meer omdat hij de inge-
plande verhoging van de omzetbelasting
onaanvaardbaarachne. De hierop aangebrach-
te wijzigingen deden afbreuk aan de kwaliteit
van de begroting. Conclusie: eigenlijk was
Den Uyl verantwoordelijk voor de crisis.
De redenering klinkt aardig, maar is niet erg
plausibel naar mfn mening. Politieke proces-
sen zijn per definitie complex. Er zijn veel
actoren bij betrokken met eigen ideeOn en
interpretaties en ook de behandelde materie is
veelal ingewikkeld. De uitkomst van zo'n
proces is dan ook de optelsom van een groot
aantal krachten. E6n van deze krachten eruit

lvlathilde Meijers

lichten en vervolgens bombarderen tot de

oorzaakvan een bepaalde gebeurtenis, doette
veel afbreuk aan de complexiteitvan het pro-
ces. Versimpeling kan soms leiden tot meer
begnp, maar in dit geval is het slechts schijn-
begrip. Het voert mijns inziens veel te ver aan

de handvan zo'n analyse een beschuldiging te
uiten aan het adres van 66n persoon. Een
persoon die ten eerste optreedt als vertegen-
woordigervan een paftij en ten tweede reeds
overleden is.
Maar wat kunnen we nu wel concluderen? Ik
denk niet dat de schuldwaag ooit afdoende
beantwoord zal kunnen worden. Het is echter
ook de vraag of dat wel wenselijk is. Elk van
de naar voren gebrachte visies is binnen haar
eigen kader waar. Wellicht was de verschei-
denheid aan deze kaders -zelfs binnen 66n
partij- de oorzaak van de crisis? ng

Bestuurswisseling B.I.L.
B.I.L.

Op de agenda van zo'n vergadering staan

verplichte en tochvoldoende interessante on-
derwerpen. Het feestprogramma van zelfs
een Vereniging voor Bescherming van de
Driepotige Wesp kent dat. Het jaarverslag

wordt behandeld, waarna hierover vragen
kunnen worden gesteld. Ook het financieel
jaarverslag komt uitgebreid aan de orde, met
commentaar en advies van de kascommissie.
Dit jaar werden de commissieleden bedankt
en met tassenvol cadeaus overladen. D6reden
tot festijn was de benoeming van Joost Voer-
man tot Lid van Verdienste van de vereni-
ging. De verrassing was groot, de blijdschap
eveneens.
De breuk in het programma zat'm natuurlijk
in de bestuurswisseling. Oud en versleten
gaat op de vuilnishoop, jong en fris kruipt
achter de bestuurstafel. Dit niet dan nadat de
oude garde uitgebreid bedankt werd. Samen-

werking schept nu eenmaal een band, een
fietsband.
De nieuwe voorzitter, Jurgen Mink, begint
verstandig doorterstond te schorsen om con-
sumpties te nuttigen. Na deze pauze vertelt hij
een en ander over zijn beleidsvoornemens.
Centraal staan vier zaken: de belangenbehar-
tiging van bestuurskunde- studenten, een prak-
tijkgericht karakter van lezingen en excursies
(toekomst), een versterkte band met reiinisten
(stage) en aandachtvoorde te organiseren be-
roepenmarkt. Aansluitend presenteert de pen-

ningmeester, Jolanda Koopmans, de begro-
ting. Deze financiele invulling wordt zonder
veel problemen goedgekeurd. Feitelijk is de

vergadering afgelopen, en nadat enige spul-
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len zijn weggeborgen, kan er (weer!) gebor-

reld worden. Tijd om even lekker ontspannen
te evalueren, tijd om nog wat vooruit te blik-
ken.

Kort en goed, voor het oude bestuur zit het er
op. Al op verschillende plaatsen is verslag
gedaan van de ervaringen. Bijvoorbeeld hal-
verwege het jaar in de (vorige) Bestuurskun-
dige Berichten, maar ook in een nieuwsbrief.
Er is eveneens een officieel stuk, hetjaarver-
slag, voor gernteresseerden teverlcij gen. Weet
overigens dat eendergelijk verslag geen ruim-
te laat om allerlei zaken over de individuele
leden te vermelden. Dit is eigenlijk jammer,

want juist dat kan wat humor brengen over
onder andere persoonlijke en typerende trek-
jes. Een penningmeester die met haar enthou-
siasme en onorthodoxe opvattingen anderen

soms doet (deed) beven.

Kort en goed, voor het nieuwe bestuur begint
het net. Indrukwekkende en minder indruk-
wekkende, goede en slechte ervaringen over-
vallen hen als vanzelf. Soms spannende ver-
gaderingen in Zuid-Limburg, dan weer saaie

borrels in Noord-Friesland. Een matige op-
komst bij een lezing, succes met de tentamen-

/uitrekselbank. Sponsorgelden tot extreme
hoogten, afwijzende brieven van subsidie-in-
stellingen. Een drukkerdie je even snel uitde
brand helpt, een minder studentwiendelijke
zaaleigenaar in Leiden. Uitstapje naar Edin-
burgh (PIY, pay it yourself), uren verblijven
in gebouw 5. Collega in de stress, lachen bij
Triviant. Deadline overschreden, WP 5.0 doet

Mark Crooijmans

Bij feestelijke gelegenheden kan de vlag worden gehesen. Blijheid straalt af van de
gezichten, de koningin is immers jarig, nietwaar? Andere situaties lenen zich meer om de

vlag over te dragen aan opvolgers. Zo kan Carl Lewis er nog altijd op rekenen als laatste van
de vier Amerikanen het stokje in zijn handen geduwd te krijgen. De B.I.L. combineerde
beide situaties op de wisselings-A.L.V. van 17 oktober: opvolging van het bestuur in een
goede sfeer.
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Gifgolf
in Alphen aan den Rijn

ln aan den

Transporteur S. Kemp is wegens het illegaal
storten van chemisch afual in de Coupdpolder
veroordeeld tot vier en een halfjaar gevange-

nisstraf. Aangezien hij hoger beroep tegen dit
vonnis heeft aangetekend, is deze zaak nog
niet afgesloten. In mei dit jaar werd echter
duidelijk, dat hij niet de enige zondebok is in
de zaak van de Alphense sto4plaats. NOS-
Laat maakte bekend dat er in het openbaar
bestuur ook weemde dingen zijn gebeurd.

Burgemeester Paats gaf een wat knullig inter-
view waarin hij sprakvan gemeentelijke "vuile
handen" en "misleiding". Heeft NOS-Laat de

beelden verknipt of is de burgemeester niet
tactisch in het bespelen van de media? Er gaan

in ieder geval geruchten, dat hij aan een

mediatraining is begonnen.
De gifzaak roept veel vragen op. Ik zal er hier
enkele aan de orde stellen. Omdat er nog een

commissie (decommissie Engwirda) bezig is

met een onderzoek naar de zaaken omdat het
dossier van Kemp wegens het hoger beroep

nog niet openbaar gemaakt is, zal het voorlo-
pig bij het stellen van wagen moeten blijven.
Maar deze vragen zijn niet zinloos! We kun-
nen van de sto4plaats nu al veel leren. Wan-
neer de onderzoeksresultaten wel bekend zijn,
zal er in de BB uitgebreider op in worden
gegaan.
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Je kunt je ten eerste afuragen of het mogelijk
is om te controleren wat er op de vuilnisbelt
gestort wordt en, meer achteraf, wat er gestort

is. In Alphen aan den Rijn waren altijd mens-

enop de stortaanwezig, althans, tijdensopen-
ingsuren. In t97 9 vonden Provinciale Water-
staat en het Mini.sterie van volksgezondheid
en Milieuhygidne dat dit toezicht niet vol-
doende is. Daarna zijn er enige tijd contro-
leurs op de plaats geweest, maar deze ztln
weer afgeschaft toen de stortkosten te hoog
werden en daarmee het gevaar ontstond, dat
men buiten de stortplaats ging storten.
Uit een rapport, dat ik van de gemeente A1-

phen aan den Rijn overigens zonder pardon

kreeg toegestuurd (blijkbaar heeft men niets
te verbergen), blijkt, dat er ook buiten de
openingsuren gestort werd. Enige tijd be-

schikten meerdere chauffeurs over sleutels

van het hek van de stortplaats. Een getuige

vertelde: "Ik heb er nooit op gelet of er in de
afgelopen maanden 's morgens, voor zeven

uurop de stortvaten zijn gedumpt. Als zulke
vaten in een gatzijngedumpt, ziet niemand ze

meer." Uit de dossiers blijkt dat het controle-
ren van het gestorte afval door het personeel

op de belt een probleem is.
De storlplaats werd regelmatig geconfroleerd

door deskundigen van de provincie en het mi-
nisterie. Tijdens deze controles zijn sinds

het niet (mijn tekst wilde ik saven, maar nu is
het ineens weg...). Bryan Adams' Can't Stop
meeschreeuwen, Dire Straits verafschuwen.
Overleg met de vakgtoep, samenwerken met
SPIL, overleg met B.O.O.S., samenwerken
met Rotterdarnmers, overleg met geldschie-
ters, samenwerken met boekhandels. Delfte-
rikken op bezoek, studenten laten meewerken
op boekenverkopen. ALV's voorbereiden,
notaris bezoeken. Crisisberaad (6dn keer),
nieuw bestuur inwerken.

Kort en goed, een fantastisch jaar! n0

'., ', 
.. 

-n.
't*t ,'t:

() a)

fantienvan't Hof

In 1959 is begonnen met het storten van afval in de Coup6potder in Atphen aan den Rtin.
Eind jaren zeventig kwamen bij controles van het Ministerie van Volksgezondheid en Mi-
lieuhygi€ne en onderzoeken van ProvincialeWaterstaat overtredingen naar voren. Er zou

te veel verbrandbaar vuil liggen, waarvoor geen vergunning was verstrekt en daarnaast
waren er stinkende vloeistoffen gesignaleerd. Nadat Provinciale Waterstaat in 1981 de si-
tuatie als bevredigend had betiteld, kwamen in 1984 nieuwe berichten naar buiten over het

ongeoorloofd storten van afval en een te ruimhartig toelatingsbeleid op de vuilstortplaats.
In 1985 werd de vuilstortplaats daarom gesloten.

Op het afval ligt nu een golfterrein.
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t979 regelmatig misstanden naar boven ge-
komen. Uitde gegevens blijkt, dathetde con-
troleurs niet altijd in dank werd afgenomen,
als zij iets aan de orde wilden stellen. Een
ambtenaarvan de Provinciale Waterstaat, dhr.
Meyer, constateerde in augustus 1981 een
veel te diepe ontgraving van de sto4plaats.
Dit zou een gevaar voor het grondwater kun-
nen opleveren. In het dossier Kemp (gedeel-
ten hiervan zijn openbaar) verklaart hij, dat
zowel gemeente als provincie niet gelukkig
waren met zijn constatering. Het werd hem
door de provincie min of meer onmogelijk
gemaakt, deze overtredingen opnieuw aan de
orde te stellen. Al met al blijkt controle een
moeilijk punt.
De tweede waag die bij de Coup6polder van
belang is, is wat de volksvertegenwoordigers
deden. Alphen aan den Rijn is een snel ge-
groeide gemeente. Het groeiperspectief hield
de gemeenteraad erg bezig. Daardoor bleef er
minder tijd over voor andere zaken. "We

Jantien van 't Hof

waren in die dagen druk bezig met de stadsuit-
breiding en de belt zou toch dicht gaan",
verontschuldigt raadslid Van der Vlies zich in
NRC-Handelsblad van 23 september 1991.
Het is waar, in Alphen kan men genieten van
een vestiging van Kreymborg en andere grote
winkels. Maar moet je daar nu je prioriteiten
leggen als gemeentebestuur? We moeten
echter niet vergeten, dat het milieu in de tijd
waar we over praten, nog niet zo'n hot item
was. De geringe belangstelling van de ge-
meenteraadsleden is ook hieraan te wijten.
Niettemin heeft dhr. Metaal, raadslid voor de
PvdA, in 1980 al zeerlcritische wagen gesteld
aan B&W over de gang van zaken in de
Coupdpoldere polder. Iemand van de milieu-
dienst Rijnmond had hem gewaarschuwd over
grote hoeveelheden chemisch afval, die op de
belt zouden zijn gedumpt. Hij sprak het ver-
moeden uit, dat er steekpenningen werden
gegeven aan de stortbaas, maar hij kon dit
vermoeden niet met feiten staven. B &W en de

ln aan den

hele raad lieten hem vallen. Achteraf bleek
dat hij gelijk had, inmiddels wel tien jaar
verder.
Er speelt nog een vraag mee. Wat was er
gebeurd, als er beter gecontroleerd was en er
daardoor vaker afval van de stortplaats was
geweigerd? Dan was het afval misschien op
een andere, illegale plaats gestort, zonder dat
iemand het ooit nog maar zou kunnen achter-
halen. Dit had zo mogelijk grotere risico's
met zich mee gebracht. Als cocirdinerend
orgaan kampte met name de provincie met dit
probleem. Achteraf kun je stellen, dat de

verantwoordelijkheid voor het chemisch af-
val niet bij de provincie alleen had moeten
liggen. Men had aan de orde moeten stellen,
dat er te weinig mogelijkheden waren om het
afval te kunnen verwerken. Dan had de sa-

menleving er een andere oplossing voor
moeten vinden.

De Coupdpolder heeft bestuurlijk Nederland
behoorlijk aan het schrikken gemaakt. Dat wij
binnen ons openbaar bestuur met steekpen-
ningen en werkelijke oplichterij te maken zou
hebben, dat was een harde klap. Of en in
hoeverre dit werkelijk het geval is, moet uit de
rapporten blijken. Men kan zich nu alvast
buigen over de vraag of met de huidige mi-
lieuwetgeving en de wetten die er op dit
gebiednog aankomen, dezelfde gevaren blij-
ven bestaan.Is conffole op beleid wel moge-
Iijk? Zijn er wanneer een bepaald gedrag

wordt verboden, wel alternatieven voor dat
gedrag? En tot slot moeten we er als burgers
voor waken, dat de volksvertegenwoordigers
de handhavingvan de milieuwetten goed con-
Eoleren. En een milieubewuste volksverte-
genwoordiging kunnen we alleen krijgen als

we op de juiste paftUen stemmen. EB
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Berichten
Jeroen Koffijberg en Edwin Kools
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DePvdAen het

Socialisme of de dood
In Cuba staan nog allerlei leuzen op de muren
die geenszins een realistische keuze bieden:
"socialisme of de dood" is hiereen voorbeeld
van. In Nederland staat de PvdA in een andere

contexten meteen andere ideologie al dichter
bij "de" werkelijkheid, maar nog onvoldoen-
de. Een teken aan de wand is de desastreus

verlopen verkiezingen onder het leiderschap
van Wim Kok. "Een partlj om te kiezen"
analyseert de huidige paftd-organisatie en
poogt aan te geven welke mogelijkheden er
zijn deze te verbeteren.

De commissie ziet verschillende maatschap-
pelijke ontwikkelingen die een uitwerking
hebben op het functioneren van de politieke
partijen in het algemeen, en de PvdA in het
bijzonder. Bekend zijn onder andere de ont-
zuiling, ont-ideologisering en individualise-
ring. Ook het afbrokkelend gezag van de

overheid wordt aangestipt en in verband
gebracht met de matige positie van de politie-
ke partijen.Deze constateringen bewegen de

commissie er niet toe te concluderen dat de
politieke panij definitief exit is. Frissen,
hoogleraar te Tilburg, is bijvoorbeeld van
mening dat de terugweg van de politieke
partijen voortschrijdt, zonder dat hij dat als

probleem ervaart. Deze visie is mijns inziens
wel zeer cru en de commissie merkt ook op

dat politieke partijen "van vitaal belang" zijn.
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Flexibiliteit en democratie
De commissie-Van Kemenade heeft oog voor
de omgeving in welke de politieke partijen
werken. Mede beperkt door de opdracht wordt
evenwel veel aandacht besteed aan het interne
functioneren (organisatie en werkwijze) van
de PvdA. D€ idee is dat de partij meer open en

beweeglijk dient te zijn. Wat dat aangaat, is de
partij al bij de tijd, want welke organisatie
durft nog flexibiliteit in de jaren negentig te

verwerpen. Het yerenigingscentrisme, zoals

de commissie dat noemt, dient teverdwijnen,
de blik moet niet intern, maar extern zijn
gericht.
Zonder dat de commissie het zo expliciet
zegt, valt te proeven dat de democratie binnen
de par:tij te ver is doorgeschoten. Gezegd
wordt dat er een evenwicht dient te komen
"tu s sen particip atie en profes sionele deskun-
digheid". Weg met de vergadertijgers. Flexi-
biliteit en de huidige mate van democratie
gaan dus niet samen. Wel blijft van belang,
misschien zelfs meer dan voorheen door het
wegvallen van ideologiedn, dat er aan me-
ningsvorming wordt gedaan in een wij (niet
wijblijvend) debat. Ook de communicatie
binnen en tussen de verschillende niveaus

dient uit de achterkamers en plein public te
geschieden, en daarmee verbeterd te worden.

De partij is meer dan de partij
Het huidige denken van PvdA'ers over de

partij betreft eigenlijk alleen de partij-als-

Cursusje Vaardigheden Yoor
de docent

De PvdA en
het verenigingscentrisme

Jeroen Koffiberg en Edwin Kools

6 5f X/ie iets op papier zet, moet zich er terdege van bewust zijn dat de uiteindelijke tekst een
V V functie in het communicatie verkeer moet kunnen vervullen. De lezers moeten tenmin-

ste kunnen begrijpen wat er staat. En dat zonder dat zoiets onnodig veel tijd kost." Dit wordt de
student althans voorgehouden bij het vak vaardigheden I in de reader beleidsteksten, deel 1.

Maar nu de bestuurskundige praktijk: de studiegids. Enkele citaten:

Pagina 143: "Uitgaande van theoretische en empirische bestuurskundige inzichten m.b.t. de
meerduidigheid van de sociale'werkelijkheid, structurele en culturele determinanten van beteke-
nistoekenning en gedrag, en het multipolaire karaktervan sturingsprocessen, wordt ingegaan op
het gebruik van sociale simulatie als leermiddel, als interventie-instrument, als heureutisch
instrument bij beleidsontwikkeling, als methode van ex ante beleidsevaluatie, als vorm van
'organisational prototyping' en als methode van onderzoek."

Pagina 136: "...orality en literacy; duiding van state of the art van informatietechnologie in
informatieverwerking en informatieoverdracht in termen van orale en letterkundige interpretatie
van informatieoverdracht. "

Pagina 135: "Beleid wordt vertaald in stuurgrootheden die inpasbaar zijn binnen de informatie-
kundig beschreven processchema' s. "

Het eerste citaat komt nota bene uit de beschrijving van een keuzevak! Erg uitnodigend klinkt het
niet. Wie denkt dat de studiegids er is om te informeren en te verduidelijken, komt bedrogen uit.
Misschien helpt een cursusje vaardigheden voor de docenten? n n

'"T6q

Mark Crooijmans

In juli 1991 verscheen het rapport "Een partij om te kiezen" over de partijvernieuwing van
de Partij van de Arbeid. De commissie die hiervoor verantwoordelijk is, stond onder leiding
van dr. J.A. van Kemenade, tegenwoordig burgemeester van Eindhoven. De partij is in
beroering en er verschijnt een boekwerkje; niet over de inhoud van de PvdA, maar over de

organisatie van deze sociaal-democratische partij.
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Bestuurskundige Mark Crooijmans
Berichten

ledenorganisatie. De commissie is van me- In bredere context
ning dat juist het parlementaire deel (lees: de De commissie realiseert zich dat structuurve-
PvdA-fractie in de Tweede Kamer) een grote randering slechts 66n verbetering is ten be-
invloed heeft op de beeldvorming van de hoeve van het herstel. De verandering be-
PvdA. De ledenorganisatie wordt door de schouwt zij als een basis, een noodzakelijk
leden als d6 PvdA gezien, zonder dat gereali- voorwaarde voor de moderne politieke pa::tij.
seerd wordtdat de focus van media en burger Hoewelhetnietgeheelindebedoelingvande
niet op dit deel is afgestemd. Indien dit nieu- opdracht ligt, schetst de commissie meer
we gedachtengoed zoaztln ingeburgerd, dan idee€n dan de intem-organisatorische. Meer
zijn de sociaal-democraten er nog niet. De voorwaarden voor succes worden opgesomt.
fractie van de Tweede Ka- Zo moeten de kiezers meer
mermoetnamelijkmeerdan De PvdA moet op zoek invloedlaijgenomte zorgen
nuhetgevalis"hetpublieke gaan naar dat het primaat van de poli-

november 1991De PvdA en het verenigingscentrisme

debat aangaan" en "losra:
ken van de gesloten bestuur-

een eigen Van Mierlo. tiek weer gaat gelden. Ver-
der kan de programmatische

wil de commissie overigens afschaffen. Hoe
het ook zq,enhoewel de opdracht ligt in het
verlengde van eerdere rapporten, bevestigt dit
rapport nu juist de focus op de organisatie
zelf. Mijns inziens had op zijn minst vooffang
gegeven moeten worden aan het gedachten-

goedvan dePvdA, vooral gezien de ideologi-
sche crisis waarin de PvdA zich bevindt.

In de tweede plaatsvind ikdat de commissie-
Van Kemenade wanneer zij maatschappellj-

ke ontwikkelingen bespreekt, deze soms wil-
lekeurig gebruikt ter rechwaardiging van de

voorstellen. De ontzuiling heeft voor een deel
de veranderende rol van politieke partijen
veroorzaakt. Van Kemenade c.s. wenden deze

ontwikkeling aan om aan te geven dat ver-
nieuwing van de organisatie noodzakelijk is.
Zo kan de rol van politieke partijen weer
belangrijker worden. Net zo goed kan gerede-

neerd worden dat de rol van de politieke
partijen veranderd is mede door de ontzuiling
en dat dit proces niet gestopt kan worden door
organisatorische mutaties. Het is maar wat je
beoogt.

In de derde plaats waag ik me af of sommige
van de aanbevelingen haalbaat zijn. Weder-
omkan hetde commissie nietverweten wor-
den dat ze de macht van de gewesten wil
aanpakken, integendeel, het is te loven. Toch
denk ik dat de gewesten not amused zullen
zijn indien macht afgestaan moet worden en
zijzichalleen op het provinciale niveau kun-
nen concentreren. De conrole, zoals je de
macht in dit geval eufemistisch kunt noemen,
zullen de gewesten willen behouden.

In de vierde plaats denk ik dat de beperking
van de democratie op weerstand zal stuiten.
De PvdA is juist de partij die dat hoog in het
vaandel heeft staan, mede dankzij Nieuw
Links. Ik denk dat een groot aantal PvdA'ers
dit gaat uitleggen als een verdere cumulatie
van macht bij de top, en een beperking van de
mogelijkheden van de gewone leden.

ge aan de vernieuwing van de organisatie van
de PvdA. Kanttekeningen zijn er zeer wel bij
te plaatsen, op sommige punten doet de

commissie dat zelf al. Verschillende aanbe-

velingen /ullen indien uitgevoerd ook daad-

werkelijk een goede basis leggen voor de

meer open en beweeglijke PvdA in de jaren

negentig. Een aanbeveling als het instellen
jeugdlidmaatschap vanaf twaalf jaar neem ik
minder serieus, maar d aar zal ik eens uivoerig
met mijn kleine neefie over gaan praten... BB
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lijke circuits". Er klinkt een roep om een

nieuw soort politicus, hetgeen weerroept om
een andere wijze van recrutering. Duidelijk
zegtde commissie dat de persoon in de poli-
tiek belangrijker wordt, en dat dat ook mag.
Dus: op zoek naar een Van Mierlo graag. Bij
de recrutering overigens treedt een spanning
op tussen kwaliteit en representativiteit, wat
zekerbinnen de PvdA extra gevoelig ligt. De
commissie is op zoek naarkwaliteit en talent
dient meer kansen te krij gen; een afspiegeling
van elke bevolkingsgroep werkt slechts ver-
starrend.

Yeranderingen in de organisatie van de
PvdA
Hetgeen hier geschetst is, heeft organisatori-
sche consequenties. Bovenal dienen de be-
sluiwormingsstructuren eenvoudiger en over-
zichtelijker te worden ingericht. De getrapte

en dubbelstructuren verdwijnen, elk partijni-
veau bemoeit zich met zijn niveau in het
openbaar bestuur. Het gewicht komt dus te
liggen bij de basis (afdelingen) en de top
(partijbestuur en congres). Opvallend is hier
depositievan de gewesten die aanzienlijkaan
invloed inboeten. Op elk niveau wordt de

vefgaderfrequentie verlaagd, en komt er meer
wijheid en eigen verantwoordelijkheid. Het
idee van een almachtig sturende top wordt
verlaten, zoals dat idee ook al verlaten werd
toen het ging om de almachtig sturende over.
heid.

vernieuwing wel enige impulsen gebruiken.
Het proces dat in 1986 is gestart, is enigszins
in het slop geraakt. Van Kemenade c.s. den-
ken aan een relativering van de politiek, een
afstandelijke opstelling tegenover de over-
heid en een bredere, minder technocratische
benadering van het programma. Een derde
genoemde mogelijkheid is een progressieve
krachtenbundeling. Niet per se een fusie
overigens met Groen Links en D66, maar
zeker wel meer samenwerking. Ook dient er
meer communicatie met "de actieve maat-
schappij" te komen: de PvdA als maatschap-
pelijke organisatie.

Kanttekeningen en conclusie
In mijn beschrijving van enkele aspecten van
het rapport heb ik al tussen de regels door
aangeduid wat voor veranderingen de com-
missie voorstaat. In de originele versie van
het rapport staan die nog eens apar:t vermeld
onder "Aanbevelingen". Tot slot van dit arti-
kel wil iknog enige inhoudelijke kanttekenin-
gen plaatsen.

In de eerste plaats zet ik waagtekens bij de

benadering: de uiteindelijke nadruk op in-
tern-organisatorische aspecten. De commis-
sie is zich zeer bewust van dit feit en probeert

aan te geven waarom zij dit gedaan heeft. De
opdracht bracht dit met zich mee. En dus richt
mijn kritiek zich niet op de commissie maar

op de opdrachtgever: departijraad. Dezeraad
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Tot slot. Het rapport levert een nuttige bijdra-
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datgene watze geleerd hebben in de praktijk
toe te passen en zien eerstejaars studenten wat
zij in de toekomst weten.
Het budget van de vakgroep voor student-
assistenten is om allerlei redenen voor de
komende tijd ingekrompen tot bijna nul. Stu-
dent-assistentie zal zich dan ook uitsluitend
gaan richten op advies-opdrachten ofbetaald
kunnen worden door groepen in de vakgroe-
pen die dat soortopdrachten uitvoeren. Voor
het reguliere onderwijs en wetenschappelijk
onderzoek zal nauwelijks meer assistentie
beschikbaar zijn. En dat zijn toch nog wel re-
delijk centrale onderdelen van het werk van
devakgroep... BB

B.O.O.S.
Anne Hans van der Herberg, voorziner Bestuurskunde Overleg Orgaan Sndenten

l lweer een tijdje terug, 1 8 t/m 20 september om precies te zijn, bezocht de visitatiecommissie
.tl, bestuurs-, beleids- en politieke wetenschappen de Rotterdarnse en Leidse vakgroepen be-
stuurskunde. De standplaats van de commissie was Rotterdam, Leiden werd dus "van een
afstandje" bezocht. De Leidse studentveftegenwoordigers, verenigd in B.O.O.S., hadden vooraf
de commissie een stuk toegestuurd, dat werd toegelicht tijdens een gesprek met de commissie. In
dat stuk en tijdens het gesprek kwamen zaken aan de orde als de overlapping van vakken, de
evaluatie van onderwrjs, de begeleiding tijdens het integratieproject en de voorlichting ten
aanzienvan hetnieuwe DII enDtrIprogramma. B.O.O.S. formuleerde aardigwatkritiekop deze
en andere zaken, dat,zo moge blijken uit het artikelde op de voorpaginavan de Mare van 3 ok-
tober j.1., op veel punten werd overgenomen door de visitatiecommissie. Dat was verheugend,
omdat het de kwaliteit van bestuurskunde ten goede komt.
Toch zou dit verhaal te eenzijdig worden indien ik niet ook waardering voor de studierichting
bestuurskunde zou uitspreken, dte zij terecht verdient. De interuniversitaire structuur van onze
vakgroep leverde namelijk heel wat extra organisatorische en vakinhoudelijke problemen op,
zoals bijvoorbeeld de afstemming van fiteratuur en de spreiding van collegedata. Daarin is reeds
duidelijk verbetering opgetreden. Afstemming en co6rdinatie tussen Rotterdam en Iriden blijft
ook in de toekomst geboden , geziende uitzonderlijke organisatorische positie die bestuurskunde
onder de vakgroepen inneemt. Een open deur.
Over afstemming gesproken; de Rotterdamse en Iridse studentvertegenwoordigers zullen in de
toekomst meer gezamenlijk overleg plegen over zaken die beide vakgroepen aangaan. Daarover
later weltcht meer.
Tot slot wil ik graag mede-studenten oproepen zitting te nemen in het vakgroepsbestuur of de
studierichtingscommissie. Wil je je bezighouden met zaken zoals hierboven aangesneden, meld
je dan aan bij mewouw Gevers (071-273892). Ik weet uit ervaring met de vakgroep en de visi-
tatiecommissie dat studenten wel degelijk "iets in te brengen hebben"! BB

Erwin Muller

Veel studenten zijn een deel van hun tijd als student-assistent verbonden aan de vakgroep
Bestuurskunde. Maar wat doen ze er eigenlijk? Zo veronderstelt iedereen dat copidren een

van de favouriete bezigheden van student-assistenten is. Sommige niet-student-assistenten
veronderstellen zelfs dat student-assistenten alleen bij de vakgroep werken om hogere
cijfers te halen. Wat heb je nu werkelijk aan een student-assistentschap? Is het leuk? Leer
je er wat vah? Of verdien je er alleen mee? Worden je cijfers er hoger van? Of gaan de do-
centen alleen maar nauwkeuriger naar jouw werk kijken?

Berichten

Student-assistentschap heeft een aantal nade-
len. Het betekent vaak veel organisatorisch
werk. Het samenstellen van readers, regelen
van zalen, opstellen van lijsten met studenten,

verwerken van resultaten, etc. Ongetwijfeld
moeten er ook de onvermijdelijke copie€n
gedraaid worden. En soms loopt dat in de dui-
zenden; rode oogjes en verwardheid zijn het
gevolg. Bepaalde studenten vinden dit alles
zo leuk, dat aj zeer veel tijd steken in het as-

sistentschap. Soms z.elfszn veel dat de studie
in gevaar komt. Docenten waken er aan de

andere kant wel voor student-assistent voor te
trekken. Zj moeten vaak meer doen om het-

zelfde cijfer als de anderen te halen. Maar
omdat bestuurskunde door het student-assis-

tentschap meer gaat leven, begrijpen student-

assistenten bestuurskundige theorieen beter
en gaat het studeren hun makkelijker af.
Maar er zijn nog meervoordelen. Steeds meer
docenten gaan beseffen dat het daadwerkelijk
inzetten van student-assistenten bij onder-
zoek en onderwijs effici€nt kan zijn. En dan

niet alleen op het organisatorisch vlak, maar
vooral ook bij de uitwerking van inhoudelij-
ke onderdelen. Steeds vaker zijn student-as-

sistenten onderdeel van een onderzoekspro-
ject. Goede student-assistenten kunnen zelfs

optreden als docent in de eerste jaren van de

studie. Ook het inzetten van asssistenten voor
advies-opdrachten laat een stijgende tendens

zien. Verschillende studenten zijn dan ook

Student-assistentie:
noodzaak of luxe?

co-auteur van boeken, artikelen en rapporten.
De tijd dat een hoogleraar zijn naam op een

boek of artikel zette waaraan hij niets had ge-

schreven, lijkt voorbij.
Nagenoeg alle AIO's zijn actief geweest als

student-assistent. Het is een goede eerste
voorbereiding op verdere stappen op weten-
schappelijk gebied. Voorde vakgroep kan het
student-assistentschap zelfs een natuurlijk se-

lectiemiddel voor toekomstige medewerkers
zijn. Maar ook organisatie-adviseurs-in-spe
(en daar lijkt Bestuurskunde er wel honder-
den van te hebben...) zouden veel kunnen
leren van de adviesopdrachten die vanuit de

vakgroep uitgevoerd worden.
Het inzetten van student-assistenten heeft niet
alleen een vermindering van de werkdruk
voor vakgroepsleden tot gevolg. Zij kunnen
ook feedback geven over de inrichting van het

onderwijs. Student-assistenten weten veel
beter wat er leeft onder de studenten dan de

docenten. Goed luisteren naar assistenten kan
je als docent een hoop problemen schelen.

Het mag duidelijk zijn dat ik een voorstander

ben van het zowel inhoudelijk als organisato-
risch zo breed mogelijk inzetten van student-

assistenten. Niet alleen bij wetenschappelijk
onderzoek en adviesopdrachten, maar ook bij
het onderwijs. Goede vierde jaars studenten
zijnzeer wel in staat tot het geven van bijvoor-
beeld werkcolleges Inleiding B estuurskunde.

Op deze manier leren die student-assistenten
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William Sheppard

The Welfare State in Britain
William Sheppard

The political age of Thatcher and Thatcherism has borne heavily on the welfare state in the
United Kingdom. It is difficult to recall the position of over twelve years ago, and the
situation is now completety different, so my critical view of today's welfare system refers to
ideals for the future, rather than to examples of past successes.

The Welfare State in Britain november 1991

The position now
The welfare state in the United Kingdom has

been moving towards a minimalist position
for the last twelve years, though probably its
rate of decline has slowed under Prime Minis-
ter Major.
Thewelfare stateis becoming more andmore
a final safety net, saving citizens once they
have fallen, and even allowing some to fall
through its growing holes. The welfare state

should be attempting to prevent its citizens
from falling towards the net, and should they
fall, it must erect ladders for them to climb
back up.
Unemployment benefit has been substantial-
ly cut since 1979, following the ideology that
if the unemployment can't rely wholly on
welfare, then they will be forced to go out and

find a job. Yet alongside this already shaky
ideology, the Government has successively
reduced the opportunities for the unemployed
to find jobs. Funds for public training sche-

mes have been cut, and market forces have

been introduced into education, reducing the

chances for advancement for the worse off.
These and many other factors have seriously
reduced the alternatives to relying on welfare.

Reasons for today's situation
The reason for this situation is quite clearly
the particularly individualist Conservative Go-
vernments from 1979 until late 1990, and the
effect that the ideology had on the country.
Thatcher's emphasis on the family and the

individual, and her famous, though probably
misinterpreted phrase "there is no society",
have contributed to a largely money grabbihg,

selfseeking Britain.
Though there are calls for increased spending
on such systems as health and education,
especially during the currentrecession, many
still rally to the proposals of more tax cuts.

Thatcherism created a tax cut ideology over
the previous welfare ideology, and only now
are people beginning to realize that the two
are incompatible. Taxation and public spen-

ding have become bad words and it will take
a while until their value reasserts itself in the
minds of the public.

Reasons for optimism
Having painted such a gloomy picture,I will
now proceed by giving the reasons for my per-

sonal optimism. With Respect to Govern-
ment, the first glint of light came at the end of
last year with the demise of Thatcher, and her
replacement with a much more moderate
conservative. I wouldn't like to predict the

outcome of the next general election, still
probably about nine months away, yet my
hope would be a majority victory for the
Labour Party. To evaluate the chances of that
though, wouldrequire a separatearticle. With
respect to society I believe that the outlook is
morecertain. There are growing calls among
the population as a whole for an increase in
spending on such institutions as health, edu-
cation and transport, alongside on emerging
awareness that this will entail some tax in-
creases. Growing calls for an electoral system

of a proportional nature may in the future help

ensure that extremes of government such as

that as Mrs. Thatcher won't be elected by a

minority of the population. Instead perhaps

we will see in the future, more of a consensus,
rather than large swings between left and
right, collectivism and individualism.
The ever growing impact and influence of
Europe on the United Kingdom's society is
cause for hope. Increasing experience of and
exposure to the success of other European
countries which are more welfare orientated
than us, may help to change the attitudes of the
British Public.

My vision for the future
The United Kingdom needs to become much
more part of Europe both economically and
politically. The British people need to be

Vertrek
Rond kwart voor vier vertrok de gehuurde
touringbus naar Europoort. Nadat wij om zes

uur het zeegathebben gekozen storten de rei-
zigers zich op het, bij de prijs inbegrepen,
diner om daarna, al dan niet slapend, de rest
van de veertien uur durende overtocht door te
brengen.

Aankomst en bustochtje naar Edinburgh
De volgende morgen is het al vroeg dag als
een wiendelijke bandopname door de inter-
com schalt dat het zes uur is en men het och-
tendmaal in het restaurant kan gebruiken.
Om acht uur leggen we eindelijk in Hull aan

en mogen van boord. Over de reis naar Edin-
burgh wil ik graag kort zijn: de bustocht duurt
zeven uur, het landschap is mooi en er worden
twee stops gemaakt.

educated and socialized backtowards the idea
that we all live in a community, and that we
can best improve it by working together and
working for the community. No longerThat-
cherist ide5logy of the eightie s, at workin g for
ourselves as individuals, but the ideology of
the nineties at working for ourselves by wor-

.king for the community. BB

William Sheppard is een student van de Lon-
don School of Economics en studeert gedu-
rende dit semester aan onze universiteit Be-
stuurskunde.

Als wij goed en wel ingetrokken zijn in de
jeugdherberg op Bruntsfield Ctescent, gaan

de meesten de stad in voor een eerste verken-
ning en een zoektocht naar het eerste avond-
maal.

De Universiteit van Edinburgh
De volgende dag worden wij om tien uur op
de universiteit van Edinburgh verwacht en
omdat wij allen jong en sterk zijn is besloten
gezamelijk naar alle bezienswaardigheden te
lopen, dus "woeg" opstaan.
Wij beginnen met een uur college over de
"Politics and Public Policy in Scotland". Al
snel blijkt dat Schotten zich een zelfstandig
volk voelen en over het algemeen niets zien in
de, zeer Engels gevonden, Conservatieve
Patrj.Vijftig van de 72 Schotse zetels in het
Britse Lagerhuis worden door Labour bezet

FL (i
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Een excursie naar Edinburgh
Jan-Willemvan Herpen en Roger foily

Het was niet de mooiste dag van het jaar, toen een groepje studehten zich op het de trappen
van Leiden C.S. verzamelde. Uit een grijze grauwe hemel daalde het water vrijelijk neer.
Het deerde niet, want dit groepje stond op het punt aan een reis te beginnen: de B.I.L. ex-
cursie naar Edinburgh en iedereen was er die maandag de dertigste september klaar voor.
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en slechts tien door Conservatieven. Vervol-
gens schetstmen de standpuntenvan de grote
partijen ten aanzien van Schotland, watneer-
komt op geen enkele onafhankelijkheid
(Conservatieven), een eigen parlement (La-
bour/Liberalen) of onafhankelijkheid (SNP)

en leren wij wat meer over de Scottish Natio-
nal Party.
Na een lunch met enkeleSchotse studenten,
verzamelen we om twee uur's middags weer
op het universiteitsterrein voor een volgend
college, ditmaal over het Schotse onderwijs
systeem. Het is vier uur als wij het gebouw

verlaten, vervolgens over de stad uitzwer-
mend.

Nationalisten, Politici en Hutspot
En dan is het donderdag drie oktober. Maar in
Edinburgh in er geen kermis, geen haring en

witte brood en geen wije dag. Het wordt voor
deze Leidse studenten weer een dag hard
werken. Maar om het leed wat te verzachten
besluit een groepje hutspot te maken voor
belangstellenden.Datf eestmaalzalzichechter
pas 's avonds kunnen laten gelden. Eerst
moet, zoals gezegd, hard gewerkt worden.
Deze dag begint met een bezoek aan de Scot-
tish National Party. In het partijbureau ver-
haalt een PR-agent ons over de glorieuze taak
dievoor de SNP is weggelegd. Hoe de SNP uit
de gebeurtenissen in de B altische Staten hoop
put voor de Schotse onafhankelijkheid en dat

Schotland heel goed zelfstandig zou kunnen

overleven

's Middags kun je de bestuurskunde-studen-
ten vinden bij het "City of Edinburgh District
Council", zeg maar de gemeenteraad. Een

ambtenaar vertelt ons eerst over de Schotse

locale overheid. Schotland bestaat uit negen

regio's die in 53 districten zijn onderverdeeld.
Wij bevinden ons in de Lothian regio en in het

district Edinburgh, (wat een velrassing). De
regio's z;,n er voor de grotere planning, ter-

wijl de districten ervoornamelijk zijn voorde
huisvesting, locale planning en milieu. Sa-

men proberen ze voor de economische ont-
wikkeling te zorgen. Het district Edinburgh

Jan-Willem van Herpen en Roger

telt zo'n 430.000 inwoners. De councillers
worden gekozen in kiesdistricten ("wards"),
elk met zo'n 7000 inwoners. Districten heb-
ben twaalf tot 66 councillers en van de 62 die
Edinburgh er heeft, zrlner A3lidvan Labour.
De councillers krijgen slechts een onkosten-
vergoeding en hebbenwijwel allen een "echte"
baan.Zij kiezen uit hun midden een voorzit-
ter voor de vergadering, de Lord Provost, op
dit moment mevrouw Eleanor Mclaughlin,
(Labour uiteraard). De Provost is een soort
ceremonieel burgemeester, maar daarnaast

ooknog een gewoon counciller, diecontacten
met haar kiesdistrict moet onderhouden.
Het tweede gedeelte bestaat uit een kennis-
making met de verschillende partijen, hun

kijk op Schotse onaftrankelijkheid en de taak
die zij de Locale Politiek toedichten. Hoewel
het gesprek wat kalm begint, wordt het na

verloop van tijd interessanter. Wanneer de

discussie goed losbrandt is het helaas al weer
tijd om op te stappen, maar niet voordat er nog
individueel, of in kleine groepjes, met de af-
zonderlijke councillers wordt gesproken.

's Avonds is er dan een uitstekende hutspot,
maar daar hoef ik de thuisblijvers natuurlijk
niets over te vertellen.

Recht, Rugby en Regionaal Dagblad
Vrijdag kan ons aller bemind groepje leergie-
rigen uitslapen,zijhoeftpas om half elf aan te

neden. Geheel uitgeslapen komen wij dan

ook aan bij New St. Andrew's: het hoofd-
kwartier van het Scottish Office, "het admini-
stratieve hart van de handelingen van de

Centrale Overheid" om de stadsgids maar

eens te citeren. Hier worden wij getracteerd

op een praatje over schots Recht, het vere-
nigdKoninkrijken Europa. Men wijstons op

de geschiedenis van het Schots recht, de in-
vloed van onder meer Frankrijk, Nederland

en Engeland daarop en de verschillen tussen

Engels en Schots recht.

Het volgende programma onderdeel loopt min-
der gesmeerd. Wat is het geval? Het was de
bedoeling geweest naar de redactie van de

Scotsman te gaan om aldaar wijze levensles-

sen te krijgen over de positie van de media in

Excursie naar Edinburgh

Schotland. Vanwege het onfortuinlijkerwijs
samenvallen van het bezoek met de dag voor
de wereldcup rugby moest de krant afzeggen.
Maar die mededeling was helaas dinsdag 66n

oktober naar Leiden gefaxd, toen wij reeds
lang elders waren. Het resultaat is een wat
verraste ontvangst en de mededeling dat ze

ons echt niet kunnen helpen. Als troost krij-
gen we een krant. Wij staan al op het punt te
vertrekken als men toch nog even wat voor
ons regelt. Na een zeer korte rondleiding door
het gebouwen een gesprekje metde assistent-
hoofdredaceur mogen we nog even een blik
welpen bij de opmaakafdeling in de kelder.
Een aardig bezoekje, dat wel, maar niet echt
hetgeen wij voor gekomen wiren. Maar toch,
een gegeven krant...

Castle on the Rocks en Whisky
Na alle bestuurskundige beslommeringen
is het tijd geworden voor enig cultureel en so-

ciaal onderzoek. Zaterdag gaan wij dan ook
Edinburgh Castle, deplek waar wij de rest van
de week omheen gelopen z4n. Het kasteel, in
de loop van de geschiedenis door de stad
omsloten, is de naamgever van de stad. Op
deze rots bouwde de negende eeuwse koning
Edwin zijn burcht. Vanaf de transen is er een
prachtig uitzicht over stad en ommelanden.
Hier worden de Schotse regalia bewaard. Hier
staat het Herdenkingsmonument voor alle
Schotten die vielen vanaf de Eerste Wereld-
oorlog. Hier heeft de commercie genadeloos
toegeslagen.

november 1991

Na dit bezoek hoeven wij maar enkele passen

te zetten voor wij bij ons volgende studie-
object komen: The Scotch Whisky Heritage
Centre. Na een korte uitleg over hoe whisky
nu werkeliik geproduceerd wordt en een dia-
projectie over de verschillende whisky-ge-
bieden in Schotland, maken wij een tochtje in
uit whisky-vaten bestaande wagens langs de
geschiedenis van de whisky in woord en beeld
veftoont. Na deze enerverendereis lootst men
ons rechtstreeks de museumwinkel in waar
wij, indien gewenst, ons ann kunnen kopen
aan whisky. Toch een aardig museum.

Langs berg en dal... en loch en kasteel
Dan is het zondag en wordt het tijd eens wat
meer van Schotland te zien. Omdat het een
lange tocht zal worden, vertrekken wij al rond
negen uur met de bus. Die is door de maat-
schappij waar de rit is geboekt, geleverd met
een af en toe wat minderverstaanbare Schot.

Het eerste reisdoel is Loch Lomond (loch is
gewoon het Schotse woord voor meer). Na
eenkorterit arriverenwe inBalloch, een dorp
aan het meer. Hier kunnen wij voor het gerin-
ge bedrag van drie ponden een boottochtje
maken over het loch. Anderzijds biedt Bal-
loch voorde niet-vaarders evenveel vermaak
als een eend in een sloot, de keus is aan het
geacht publiek. Het meer ziet er zeer fraai uit
varlaf het water en ook de kust mag er zijn,
maar daar is dan ook alles mee gezegd.

De bus vetrekt weer, nu voor een rit door het
natuurschoon in de Highlands. Via allerlei
paadjes en weggetjes, waaryan je het voor
onmogelijk houdt dat er een bus over zou
kunnen rijden, aanschouwen wij de heuvels,
de bossen en de vele Lochs.
Uiteindelijk arriveren wij in Stirling. Hier
staat waarschijnlijk het imposantste van alle
Schotse kastelen, Stirling Castle. Maaromdat
het kasteel over een half uur sluit, neemt nie-
mand een kijkje te nemen. In plaats daarvan
trekt met de stad in en geniet van het uitzicht.
De bus gaat verder en is nu duidelijk op de

terugweg. Maar als grand finale kunnen wij
foto's nemen van de Forth Bridge. Deze gi-
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lBestuurskundige Jan-Willem van Herpen en Roger Jolly

Berichten c
gantische stalen spoorbrug, bestaanduit twee
bruggen van elk ruim vijfhonderd meter lang,
werd in 1890 gebouwd en het schijnt een jaar
te duren om hem te verven.
Terug in de stad besluiten sommigen nog
gebruikte makenvan de winkelopeningen op
zondag, voor ze morgen moeten vertrekken.

Huiswaarts
En nu is het al maandag, de dag van het
vernek. Ook nu weerrijden wij met een bus,

deze keer naar Hull. Voor de verandering is
besloten de snelste route te nemen en in vier
uur zijn wij in de haven. Onderweg natuurlijk
het grandioze Schotse en Engelse landschap.

De boottocht duurde merkbaar even lang,
maar verloopt door het kalmer weer rustiger.
Eenmaal in Europoort de volgende ochtend is
het nog maar een korte tocht met de op ons

wachtende touringbus naar Leiden, maar zit
dat stuur niet aan de verkeerde kant?

Thuiskomst
Hetwas misschien niet de mooiste dagvanhet
jaar, toen een groepje studenten voor Leiden
C.S., uit een bus stapte. Maarhetdeerde niet,

want gold voor menigeen niet toch een beetje:

oost west, thuis best? BB

%

boox for bralns
\

b
fd

\e
k

( ,)

B0u
Voor studie, beroep en ontwikkeling

Specialist in buitenlandse boeken
Eigen imporr

De brug over de Firth of Forth

Den Haag Molenstraat 20a Leiden Breestraat 54 Utrecht W. Vrouwenstraat 5



^ .Besnrurskund.ige Jantien van 't Hof en Charlotte Holtgrefe
lDencnrcn

Twente en Leiden:
grote Yerschillen?

Jantien van't Hof en Charlotte Holtgrefe

Tweeen een half uur"treinen"vanaf Leiden tigtdeuniversiteitvanTwente.InTwente heeft

men naar Amerikaans voorbeeld een heuse campus; alle universiteitsgebouwen liggen op

66n terrein met ruime grasvelden ertussen en aan de rand een bos. Het zijn voornamelijk
lage gebouwen, want aan ruimte is geen gebrek.

Twente en Leiden: verschillen?

bestuur wordt benaderd vanuit de vier welbe-
kende disciplines, politicologie, sociologie,
recht en economie. De faculteit bestuurskun-
de is opgebouwduitviervakgroepen, die zich
elk met een van deze disciplines bezighou-

den. Integratie van deze disciplines wordt in
principe overgelaten aan de studentenzelf.Ze
worden hierbij geholpen door projectweken.
In zo'n week wordt een bepaald onderwerp
vanuit meerdere disciplines benaderd.

Hoe komen ze in Twente nu aan hun specifie-
ke bestuurskundige kennis, zoals wij die bij-
voorbeeld uit "Openbaar Bestuur" van Ro-
senthal c.s. krijgen? Zehoefden nietlangnate
denken. Ook in Twente hebben ze zo'n stan-

daardwerk, nl. Hoogerwerfs "Overheidsbe-
leid". Uit dit boek, dat gebruikt wordt tijdens
het vak politicologie, halen
ze belan grij ke bestuurskun-
dige kennis, zoals bijvoor-
beeld de negen stappen van
Hoogerwerf (ons iets min-
der bekend).

Wiskunde
Naast een andere manier
van benaderen van het
openbaar bestuur wordt in
Twente meer nadruk gelegd
op wiskunde. In de eerste

twee jaar krijgt men dit vak
ieder trimester. Ook infor-
matica en statistiek spelen
een grote ro1. Dit heeft te
maken met het technische
verleden van Twente. Het
maakt de studie voorvelen
pittiger. De vele technische
studies van de universiteit
veroorz aken nog steeds een

gigantisch mannenover-
schot in Twente.
Men heeft in Twente ge-

middeld meer colleges. Er
wordt gewerkt in trimes-
ters. Ook de afstudeermo-
gelijkheden verschillen: In
Twente kies je uit acht va-
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rianten, waarbinnen je weer een nadruk op
bepaalde disciplines moet leggen. De stage

vindt plaats in het derde jaar, het wordt voor-
namelijk gezien alseen leerervaring. Ditin te-
genstellingitot Leiden, waar stage en scriptie
veelal worden gecombineerd.

De bestuurskunde opleiding in Twente begon
in 1979. Er bestaat ook een aparte richting
Civiel Technische Bestuurskunde. Deze op-
leiding heeft een eigen, grotend.eels afwij-
kend studieprogramma. Vijfjaar later startte
Rotterdam en lriden ook een bestuurskunde
opleiding. Tnwel organisatorisch als inhou-
delijk verschilt de opleiding van Twente met
die van Leiden. Dit is met name te wijten aan

de verschillende manieren van benaderen van
het openbaar bestuur. Wij hebben een dagje
op de campus doorgebracht, om te kijken hoe
hetis bestuurskundete studeren aande andere

kant van het land.

Studentenorganisaties
Drie leden van het Twentse Studentenoverleg
zouden ons er misschien meer over kunnen

vertellen.In hun gezelschap betraden wij voor
het eerst van ons leven de Twentse campus.

Het studentenoverleg is een orgaan van en

voor studenten binnen de faculteit bestuurs-
kunde, dat zich bezighoudt met alle onder-

wijszaken. Opvallend is, dat er een goed

gestructureerde evaluatie van eerste- en twee-

dej aars vakken plaatsvindt. In lriden blij ft dit
veelal beperkt tot het invullen van een enquO-

te na het tentamen. Volgens de voorlopige
conclusie van de visitatiecommissie voelen
de studenwertegenwoordigers in Leiden zich
niet serieus genomen. Ze hebben de indruk
dat er met de evaluatie van cursussen weinig
wordt gedaan (Mare, 3 oktober 1991). In
Twente echter, wordt na het tentamen het vak
door 6dn of twee studenten met de betreffende

docenten besproken. Tijdens dit gesprek
zeggende studenten wat ze goedvonden aan

het gegeven vak, maat ze stellen ook verbete-
ringen voor. Op deze manier is er besloten om
werkcolleges toe te voegen aan een bepaalde

collegecyclus, een aantal boeken van de boe-

kenlijst te schrappen en uitwerkingen van

opgaven te verstrekken. Het blijkt in de prak-
tijk lastig te zijn studenten te vinden, die zich
met de evaluatie willen bezighouden.
De gemiddelde Twentse student lijkt niet zo

erg gecharmeerd van studentenverenigingen,
het loopt er niet stonn. Waarschijnlijk is dit
toe te schrijven aan het campussysteem. De

campus, waarveel studenten wonen, is al een

vereniging op zich. Znals iemand zeii "Je

hoeft maar een caf6 op de campus in te lopen

en je bent onder de studenten."

Hoe zit het met organisatorische blunders van

de Twentse faculteit? Zijn er regelmatig pro-

blemen met roosters en tentamendata? De
jongens keken weemdop toen wij over avond-

colleges begonnen, bij ons vaak als vervelend
ervaren; daar hadden ze nooit van gehoord. In
de loop van de jaren zijn veel organisatorische
problemen opgelost. Er zijn nu weinig klach-

ten meer.

Bestuurskunde zonder bestuurskunde
Het vak bestuurskunde (zoals wij dat kennen)

wordt in Twente niet gedoceerd. Hoe is het

om bestuurskunde te studeren zonderbestuurs-

kunde te studeren? Geduldig legden de drie
studenten ons uit, dat in Twente het openbaar

De visitatiecommissie
Devisitatiecommissie is ookin Twente langs
geweest. De voorlopige conclusie was over
het algemeen positief te noemen. De organi-
satie heeft een logische opbouw, maar dit kan
ertoe leiden dat erversta:ring optreedt. Daar-
naast vond de visitatiecommissie, dat al in Dtr
tot specialisatie zou moeten worden overge-
gaan, zodat er meerverdieping kan plaatsvin-
den. Tevens pleitten de heren eryoor om de

Twente en Leiden bekiiken bestuurskunde door een andere bril



Jantien van 't Hof en Charlotte Holtgrefe

Stageberichten
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tering gezien kan worden. In de armere wij-
ken, waar de marktwaarde niet al te hoog is,
zullen de mensen minder gaan betalen. In de
rijkere wijken, waar de marktwaarde relatief
hoog is, zal het afschaffen van de vervan-
gingswaarde leiden tot hogere belastingen.
De wijziging beschouwt men als een recht-
vaardiger verdeling van de onroerend goed

belasting. Tevens sluit ze beter aan op het
waardebegrip van de burgers,zodatzij nu ook
een idee hebben waarover zij belasting beta-
len. Ook is het een betere aansluiting op de
eisen zoals die in de grondwet gesteld wor-
den.

De ervaringen in het buitenland beschouwt
Jaap als een groot voordeel van deze stage.

Hoewel hij kritiek heeft op de VS (weinig
solidariteit als de keerzijde van de te prijzen
wijheid), is het land zeer geschikt om er
tijdelijk te verblijven. De verkregen inzichten
in "the American way of life" zijn op zich
nuttig. Het lopen van een stage waagt"veel"
zelfstandigheid. Dit heeft Jaap als positief
eryaren, al betekende het bij aanvang wel
even doorbijten.

Nadat de stageperiode er op zat, is Jaap nog
even op het continent aldaar gebleven. Twee
maanden is hij in de auto voorbijgeraasd aan

Amerikaanse en Canadese benzinestations.
Zijn aanraden "iedereen moet dit doen" wil ik
wel opvolgen! BB

scriptie met de stage te combineren. Zowel in
de voorlopige conclusie van Leiden als in die
van Twente staat dat het studietempo van de
studenten erg laag is, terwijl het studiepro-
grarnma niet als etg zwaar wordt gekwalifi-
ceerd.

We hebben gesproken met prof.dr. J.J.A.
Thomassen, hij is hoogleraar in de politicolo-
gie. Hij vond dat de verschillen tussen Leidse
en Twentse bestuurskunde niet overdreven
moeten worden. De inhoud van het onderwijs
verschilt niet zoveel, de verpakking is anders.

De bestuurskunde opleiding in Twente be-
staat al langer, daardoor lijkt het organisato-
risch iets beter in elkaar te zitten.

Twente heeft ook nadelen. Weliswaar heb je
in Leiden minder wiskunde, in de randstad
zijn er meer mogelijkheden om vakken in
andere universiteitssteden te volgen. De
"tukkers" zitten wat dat betreft wel wat geiso-

leerd.
Bovendien geldt voor dames met hoge nood,
dat zo'n mannen-universiteit niet zonder
problemen is. Damestoiletten blijken onvind-
baar. BB

Mark Crooijmans

Jaap Slootmaker is in 1987 begonnen met zijn studie bestuurskunde hier in Leiden. Zijn
variantkeuze, financieel economisch beheer, dwong hem al zo nu en dan naar Rotterdam te
reizen. Voor zijn stage bij de State Board of Tax Commissionairs, moest hij nog iets verder:
Indianapolis,Indiana (USA) was de lokatie.

a' ')

Eigenlijk was het nogal toevallig. In eerste

instantie was het de bedoeling gedurende een

semester (anuarie tot en met mei 1991) te
gaan studeren in Bloomington, eveneens te
Indiana (USA). Ook toen was er reeds de
mogelijkheid van een stage door de vakgroep
aangeboden, maar Jaap nog iemand anders
had interesse. De docent Van Nispen had Jaap

evenwel enthousiast gemaakt en eenmaal in
de Verenigde Staten bleek het geschetste beeld
terecht positief.

Jaap diende tijdens zijn stage bij deze Com-
missie een onderzoeksopdracht uit te voeren
naar de veranderingen van een te wijzigen
taxatie-methode van onroerend goed. In de
VS kunnen de gemeenten (tot op zekere
hoogte) zelf bepalen hoe hoog de onroerend
goed belasting is, dit in tegenstelling tot de
Nederlandse situatie. Voor de Amerikaanse
gemeenten is de onroerend goed belasting de
voornaamste inkomensbron. Belangrijk is dus
de waag hoe de waarde van onroerend goed
moet worden bepaald: een methode aan de
hand van de vervangingswaarde of aan de
hand van de marktwaarde. Indiana was de
laatste staatdie nogde overgangvan de eerste
naar de tweede methode moest maken. Jaap
analyseerde de federale cijfers uit 1972 en
1982. De cijfers uit 1990, waarvoor hd zelf
een opzet heeft gemaakt, moeten nog ver-
werkt worden. Deze 1990-cijfers zullen gaan
dienen alscontroleop de al getrokkenconclu-
sies.

Uit het onderzoek kwam naar voren dat de
verandering in taxatie-methode als een verbe-

Jaap Slootrnaker



Bestuurskundige
Berichten

Na 66n jaar boekencommissaris geweest te
zijn, begon hij zijn taak als voorzitter met een

inaugurelerede waarje u tegen zei. "Verenig-
de Grtindlichkeit" werd de kapstok waar alle
bestuursplannen aan opgehangen werden. In
de loop van het bestuursjaar moesten die
ambities iets teruggeschroefd worden. Mark:
"Er had een kleine correctie op het $ote
thema plaats. Het verenigde gedeelte kwam te
weinig uit de verf, wel lag de nadruk steeds op
kwaliteit. Hetwas misschien een idealistisch
thema in die zin dat het bereiken van de

doelstellingen niet alleen van het bestuur
aftrankelijk kon zijn."
In het bestuur zelf moesten uiteenlopende
karakters verenigd worden. Hier bleek het
verenigde aspect geen probleem. "Als je kijkt
naar de verschillende persoonlijkheden, dan

was het uiteindelijke functioneren van het
bestuur als geheel boven verwachting. Veel
activiteiten zijn misschien ook niet bestuur-
lijk op zich, maar worden meer door bestuur-
sleden als hoofd van een commissie vonnge-
geven."
"Wat ik een goede ontwikkeling vond, dat

was de verder doorgevoerde decentralisatie.
Misschien heeft deze niet altijd even bewust
plaatsgevonden, maar het leidde er wel toe dat

de credits voor de activiteiten meer bij de

commissies terecht kwamen. Voor het be-

stuur als geheel blijft er dan een belangrijke
stimulerende ro1."
"Wat ik persoonlijk in het bestuur over heb

willen brengen, dat was enthousiasme en

tegelijkertij d een gezond relativisme. Ik hecht

veel waarde aan het vriendenclub karakter
van de BlL.Zoprobeerden we de ALV's niet

Mathilde

al te strak en zakelijk te houden bijvoor-
beeld."
Het bestuursjaar liep 17 oktober af. Ik denk
dat Mark er inderdaad in geslaagd is twee jaar
lang zijn enthousiasme over te brengen. Al
pratende -in mitsen en maar-en- wist hij veel
mensen achter zich te krijgen. Dat dit alom
gewaardeerd werd, bleek duidelijk op de

wisselings-Alv. Daarom denk iknamens de

hele BIL: Mark, bedankt! gn

Alleen met JOU komt Bestuurskunde de zomer door! november 1991

Mathilde Meijers

"Je was wel lief'. Gevleugelde woorden van Astrid Stokman over Mark -met een k-
Crooijmans. De oud-penningmeester sloot zo haar bedankwoord aan de oud-voorzitter
namens het bestuur af op de wisselings-AlY. Mark zelf sloot twee jaar Bll-bestuur af. En
hij was meer dan alleen lief. Een gezamenlijke terugblik.

"Je was wel liefl' Alleen met JOU komt
Bestuurskunde de zomer door!
Uitslagen hertentamens augustus 199 1
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Inleiding Be stuurskunde
totaal: 46 pers.

Thema's Bestuurskunde
totaal: 33 pers.

Inleiding Politicolo gie
totaal: 57 pers.

Inleiding Recht
totaal: 39 pers.

Inleiding Sociologie
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Bestuurlijke Grondslagen
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Politieke Theorieen
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Doctoraal III
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Sociologie
totaal: 136 pers 40Vo

Doctoraal II
Organisatie & Ontwikkeling
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Bestuurlijke Informatiekunde I
totaal: 35 pers. onv. 57Vo

B e stuurlijke Informatiekunde tr
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E

Interne Organisatie TV2
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Sociologie van Bestuur, Recht en Organisatie
totaal: 20 pers. onv. 25Vo
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BOEKHANDEL KOOYKER
IS EEN STUDIE WAARD

- uitgebreide voorraad voorgeschreven en aanbevolen
boeken voor alle faculteiten

- mogelijkheid tot kopen op rekening

- compleet pakket, inclusief buitenlandse titels,
zo goedkoop mogelijk

- collectieve levering met korting

Openingstijden
Breestraat 93

Maandag van 13.00 - 18.00 uur
Dinsdag, woensdag en vrijdag van 09.00 - 18.00 uur
Donderdag van 09.00 - 21.00 uur
Zaterdag van 09.00 - 17.00 uur

Leidse Plein ML
Maandag t/m vrijdag van 10.00 - 17.00 uur

Boekhandels:

KOOYKER
Breestraat 93,
2311 CK Leiden.
Tel. 071 - 160500.
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